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   گزارش2
منابع آبي و كاهش 
در  بارندگي ه�ا 
استان هاي مختلف موجب ش�ده تا حفظ آنها از 
اهميت بالايي برخوردار باشد، با اين وجود برخي 
كاستي ها از جمله نبود سيستم فاضلاب موجب 
شده تا پس�اب هاي توليدي يا توس�ط چاه هاي 
سنتي به داخل زمين رها يا روي زمين روان شوند؛ 
موضوعي كه در مناطق شمالي موجب مي شود تا 
منابع زيرزميني آب به شدت آلوده شوند.  در اين 
ميان مي توان به مجتمع هاي مسكوني شهرستان 
نوشهر اش�اره كرد كه به دليل نداشتن سيستم 
فاضلاب تمام پساب هاي توليدي شان روي زمين 
رها شده اند؛ موضوعي كه سبب شد تا مدير شبكه 
بهداشت و درمان نوشهر اعلام كند: »70 درصد 
مجتمع هاي مس�كوني چند واحدي اين شهر با 
عدم رعايت استانداردهاي بهداشتي، فاضلاب 
خ�ود را در خياب�ان و نهره�ا ره�ا كرده ان�د.«

    
با وجود اينكه ايجاد سيس��تم فاضلاب مي تواند با 
هدايت پساب هاي توليدي به سمت تصفيه خانه ها 
پس ازگندزدايي درمواردي همچون آبياري فضاي 
سبز و باغات و زمين هاي كشاورزي و موارد مشابه 
مورد استفاده قرار بگيرد اما اين مهم همواره مورد 
غفلت قرار گرفته و با روان شدن روي زمين به راحتي 
وارد منابع زيرزميني مي شود.  در اين ميان مازندران 
از جمله مناطقي است كه به علت نداشتن سيستم 
فاضلاب به شدت در اين زمينه با مشكلات فراواني 
روبه رو اس��ت به طوري كه تنها درصد كمی از اين 
استان دارای سيس��تم فاضلاب باشند؛ موضوعي 
كه سبب شده به راحتي فاضلاب ها و پساب ها وارد 
رودخانه ها و تالاب هاي موجود در اين منطقه شود. 

   10 درصد  فاضلاب تصفيه می شود
درحالي ك��ه بالا ب��ودن س��طح آب زيرزميني، 
مج��اورت ب��ا دري��ا و ش��مار زي��اد جمعيت و 
گردش��گران، اجراي طرح هاي ش��بكه فاضلاب 
شهري را الزامي مي سازد اما آمارها نشان مي دهد 

درحال حاضر تنها ۱۰ درصد جمعيت مازندران 
تحت پوش��ش اين ط��رح هس��تند.  مدير دفتر 
نظارت بر بهره برداري از فاضلاب ش��هري آبفاي 
مازندران در اين خصوص مي گويد: »از آنجا كه 
دفع بهداشتي فاضلاب مانع رشد جانوران موذي، 
مرگ آبزيان و آلوده ش��دن آب هاي س��طحي و 
زيرزميني مي ش��ود لذا اجراي ط��رح فاضلاب 
شهري مي تواند تأثير مثبتي در اين زمينه داشته 
باشد.« محمد وريجي مي افزايد: »يكي از اثرات 
مهم ايجاد اين سيس��تم اين است كه مي توان از 
پساب فاضلاب ها به عنوان آب غني شده و از لجن 
به دس��ت آمده به عنوان كود طبيعي در مصارف 
كشاورزي و توسعه فضاي س��بز استفاده كرد.« 
وي با اشاره به اينكه در حال حاضر تصفيه خانه 
فاضلاب ش��هرهاي بابل، بابلسر، جويبار، ساري 
و نوشهر و شهرك يثرب قائمش��هر فعال است، 
ادامه مي دهد: »اين موضوع سبب شده تا در حال 
حاضر ۲۲۶ هزار و ۵۶۸ نفر از مردم اين مناطق 
تحت پوشش اين تصفيه خانه ها قرار بگيرند.« به 
گفته اين كارشناس هم اكنون، طرح هاي فاضلاب 

در شهرهاي قائمشهر، آمل، محمودآباد، تنكابن و 
رامسر در حال اجراست و در ساير شهرها از جمله 
فريدون كنار، كلاردش��ت، نور، رويان، بهش��هر، 
سرخ رود، زيرآب، پل سفيد، ش��يرگاه، بهنمير، 
نكا، گلوگاه، نشتارود و عباس آباد و سلمان شهر 
و كلارآباد طرح هاي فاضلاب در مرحله مطالعات 
قرار دارد.  اين درحالي است كه اين سابقه اجراي 
برخي از طرح ها به بيش از يك دهه بازمي گردد، 
كه به علت برخی مش��كلات و كاستی ها اجراي 

آنها در هاله اي از ابهام قرار دارد. 
   رها سازي 70 درصد فاضلاب ها

برخورداري حداقلی مناطق مختلف در اس��تان 
مازندران از سيس��تم فاضلاب موجب ش��ده تا 
منابع آبي اين منطقه به ش��دت دچار مش��كل 
زيست محيطي ش��وند.  در اين بين مجتمع هاي 
مسكوني ساخته ش��ده در شهرستان نوشهر كه 
خانوار هاي بسياري را در خود جاي داده است از 
جمله مناطقي به شمار مي رود كه به علت نداشتن 
سيستم فاضلاب به راحتي پساب هاي توليدي آن 
روي زمين رها شده و ضمن آلودگي محيط زيست 

به داخل خاك و آب اين منطقه نفوذ پيدا كرده و 
سبب آلودگي بسيار مي ش��ود و علاوه بر آن بوي 
بد اين آلودگي ها موجب ناراحتي مردم س��اكن 
در اين مناطق شده اس��ت؛ موضوعي كه مردم را 
از اين شرايط به شدت ناراضي كرده است. مدير 
شبكه بهداشت و درمان نوشهر در اين خصوص 
مي گوي��د: »در بازدي��دي كه از اي��ن مجتمع ها 
داشتيم مش��خص ش��د 7۰ درصد مجتمع هاي 
مسكوني چند واحدي اين شهر به دليل رعايت 
نكردن استانداردهاي بهداشتي، فاضلاب خود را 
در خيابان و نهرها رها كرده اند كه اين مهم موجب 
شدت پيدا كردن آلودگي ها مي شود.« سيدرحيم 
سيدپور مي افزايد: »برخي دستگاه ها به وظايف 
خود عم��ل نمي كنند و بار را بر دوش بهداش��ت 
مي اندازند، اين درحالي است كه نظام مهندسي 
و شهرداري نبايد به س��اختمان هايي كه مشكل 
فاضلاب دارند پايان كار بدهد.« وي ادامه مي دهد: 
»مشكلات موجود سبب ش��ده تا در بسياري از 
نقاط شهر فاضلاب شهري اجرا نشود كه جا دارد 

دراين خصوص اقدامي جدي انجام شود.«
  تأكيد بر اجراي طرح فاضلاب

تأخي��ر در روند اجراي اين ط��رح مهم و حياتي 
در مناطق مختلف اس��تان مازندران سبب شد 
تا نماينده مردم نوشهر و چالوس به اين موضوع 
عكس العمل نشان دهد و خواستار تسريع در روند 
اين موضوع شود.  نماينده مردم نوشهر و چالوس 
در مجلس شوراي اس��لامي در اين خصوص به 
»جوان« مي گويد: »بالابودن آب هاي سطحي در 
استان مازندران سبب شده تا به راحتي فاضلاب ها 
و پساب ها به درون اين آب هاي سطحي راه پيدا 
كرده و موجب آلودگي آن شود.« قاسم احمدي با 
اشاره به تأخير يك دهه اي اجراي طرح فاضلاب 
در سطح شهرهاي استان مي افزايد: »از آنجا كه 
منابع آبي براي مصارف مختلف شرب و كشاورزي 
از اهميت خاصي برخوردار است لذا بايد اجراي 
طرح فاضلاب در مناطقي كه هنوز اجرايي نشده 

است با جديت انجام بگيرد.«

   فارس: مديركل ميراث فرهنگي فارس از اتمام عمليات مرمت آرامگاه 
ش��يخ روزبهان خبر داد. مصيب اميري گفت: در اي��ن مرحله علاوه بر 
استحكام بخشي و مرمت سنگ نماهاي بخش فوقاني آرامگاه، پاكسازي، 
مرمت و تثبيت سنگ قبور، احياي ناودان ها و تعميرات موضعي سنگ 
فرش و آجركاري در دستور كار قرار گرفت. بنابر اين گزارش به نقل از 
مديركل ميراث فرهنگي فارس، اعتبار تخصيص داده شده براي اجراي 
اين فاز از عمليات مرمت 4۰۰ ميليون ريال بوده اس��ت. گفتني است 

آرامگاه شيخ روزبهان، در فهرست آثارملي به ثبت رسيده است. 
   كرمان: مدير شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي منطقه كرمان از 
هماهنگي جهت توزيع فرآورده نفت سفيد در مناطق زلزله زده به صورت 
رايگان خبر داد. جعفر سالاري نسب گفت: با توجه به آسيب بيش از ۸۰ 
درصد خانه هاي ساكنين روستاي جور براساس مصوبه ستاد مديريت 
بحران شهرستان كرمان مقرر شد سوخت نفت سفيد مردم شهرستان 
كوهبنان تا اطلاع ثانوي به صورت رايگان توزيع ش��ود. گفتني است از 
اولين زلزله شهرستان كوهبنان تاكنون بيش از ۱۰۰ هزار ليتر فرآورده 

به مناطق زلزله زده ارسال شده است. 
   كهگيلويه و بويراحمد: مع��اون فني منابع طبيعي و آبخيزداري 
كهگيلويه و بويراحمد گف��ت: درختان بلوط اس��تان 7۰ درصد دچار 
خش��كيدگي ش��ده اند. گودرز باقري فرد افزود: كهگيلويه و بويراحمد 
بيش از ۸74 هزار هكتار جن��گل دارد كه از اين ميزان ۹۰ درصد گونه 
بلوط است. وي با بيان اينكه بيماري خش��كيدگي يكي از تهديدهاي 
جنگل هاي بلوط منطقه است ادامه داد: در صورت مساعد نشدن آب و 
هوا و كاهش بارندگي ها و رطوبت، سطح اين ميزان خشكيدگي به ۱۰۰ 
هزار هكتار خواهد رسيد. در حال حاضر مبارزه بيولوژيك، غني سازي 
با بذر و اجراي طرح هاي آبخيزداري و آبخوان داري از راهكارهاي حفظ 

جنگل هاي بلوط اين استان است. 

از س��ال هاي دور يزد به عنوان متنوع ترين استان 
معدني شناخته شده و وجود ميلياردها تن ذخيره 
معدني علاوه بر ايجاد هزاران فرصت شغلي، توانسته 
نام ي��زد را در فعاليت هاي معدني ش��اخص كند؛ 
ظرفيتي كه سبب شده در گوشه به گوشه نواحي 
روستايي و حواشي ش��هرها صدها معدن كوچك 
نيز قد علم كند؛ اين معادن علاوه بر اينكه نتوانسته 
چش��م انداز اش��تغالزايي را محقق كند، با نابودي 
پوشش گياهي و توسعه پديده بيابانزايي به تهديدي 

جدي براي زندگي روستاييان تبديل شده است. 
در حال حاضر يزد با بيش از 4 ميليارد تن ذخيره 
معدني، به عنوان متنوع ترين استان معدني كشور 
شناخته شده و طي سال هاي اخير توانسته رتبه 
اول برداشت از معدن و رتبه دوم به لحاظ ذخاير 
معدني را در كشور از آن خود كند. در شرايطي كه 
معادن بزرگ استان از جمله سنگ آهن، چادرملو، 
سرب و روي مهدي آباد و... طي سال هاي اخير در 
كنار اثرات س��وء زيس��ت محيطي توانسته رونق 
اقتصادي و توس��عه اش��تغال در اين منطقه را به 
همراه داشته باشد صدها معدن كوچك در منطقه 

ندوش��ن، انجيرآوند اردكان، دش��ت خضرآباد، 
كلوت منصورآباد و... كه روز به روز بر تعدادشان 
افزوده مي ش��ود به دليل نحوه فعاليتش��ان آثار 
تخريبي جبران ناپذيري بر محيط زيست نواحي 
روستايي گذاشته است. وضعيتي كه كارشناسان 
محيط زيس��ت آن را معلول عدم ص��دور مجوز 
سازمان محيط زيست براي حفر و برداشت معادن 

خرد دانسته اند!
  تهديد جدي خاك، آب و هواي روستا

از بين رفتن مراتع مورد نياز براي چراي دام ها در 
اثر فعاليت معادن خرد از جمله مش��كلاتي است 
كه اخيراً از سوي دامداران و كشاورزان يزد مورد 

اعتراض قرار گرفته است. 
اكثر مراتع منطقه به دلي��ل حفاري هاي مجاز و 
غيرمجاز از بين رفته و گازوئيل و روغن سوخته و 
بشكه هاي زباله، نواحي اطراف روستاها به ويژه در 
شهرستان هاي ييلاقي مهريز، تفت و خاتم را فرا 
گرفته است. گرد و خاك حاصل از فعاليت معادن، 
به دليل ممانعت از نفوذ اكسيژن در خاك سبب 
خشكي پوشش هاي گياهي و مراتع شده و دام ها 

رغبتي به خوردن آنها ندارند. بنا به گفته ساكنان 
منطقه 7۰ درصد پوش��ش گياهي منطقه نابود 
شده و ۳۰ درصد بقيه نيز در حال نابودي است و 
مراتعي كه قبلًا ۳۰ هزار دام در  آن چَرا مي كردند، 
اكنون به زحم��ت جوابگوي ۳ هزار دام اس��ت. 
زايمان نارس و تلف ش��دن دام ها از ديگر تبعات 
فعاليت هاي معدني در مراتع است كه كارشناسان 

اخيراً بارها به آن اذعان كرده اند. 
 خشك شدن چشمه ها و آب هاي زيرزميني و نفوذ 
پساب هاي معدني در منابع آبي نيز از جمله ديگر 
عوارض جبران ناپذير فعاليت معادن بي شماري 
است كه روستاها را محاصره كرده اند. چراكه اين 
فعاليت ها، آلودگي آب و به هم خوردن جريان هاي 
آبي و مسير آبراهه ها را نيز به دنبال داشته كه در 
اثر اقدامات معدنكاران آبراهه ها تخريب شده اند. 
ازاين رو دام ها با به هم خوردن نظم آبشخورها و 

خشكي گاهي در اثر تشنگي تلف مي شوند. 
معاون فني اداره كل حفاظت محيط زيست استان 
يزد با تأييد اين وضعيت مي گويد: مدت هاس��ت 
كه موضوع معادن خرد كه عملًا صرفه اقتصادي 

براي اكتش��اف ندارند، به دغدغه محيط زيس��ت 
تبديل شده اس��ت.  حس��ن اكبري با بيان اينكه 
واگذاري معادن خرد به اين شكل، به زودي و در 
دهه آينده در اس��تان منجر به يك بحران خواهد 
شد، مي افزايد: در حالي كه در استان مناطق وسيع 
و خش��ك بس��ياري داريم و به دليل پايين بودن 
رطوبت خاك و هوا ترميم به سختي انجام مي شود، 
تداوم صدور مجوز براي فعاليت معادن بيش��تر و 
در پي آن احداث جاده دسترس��ي به اين معادن 
در نواحي روستايي، گرد و غبار ناشي از عمليات 
جاده س��ازي و حركت كاميون ها باعث ايجاد يك 
لايه گرد و غبار در محيط حتي تا شعاع چندصد 
متري مي ش��ود و با خشكاندن س��طح وسيعي از 
مراتع و پوش��ش هاي گياهي دشت ها را به بيابان 
تبديل مي كند.  وي ادامه مي دهد: وقتي گياه كه 
بستر اصلي يك اكوسيس��تم است از بين مي رود 
تمام موجودات ديگر كه به گياه وابس��ته هستند 
نيز به تدريج از بين مي روند و در اين اكوسيستم 
ديگر نمي تواند حياتي وجود داشته باشد. نابودي 
پوشش هاي گياهي و مراتع و در پي آن آلودگي هوا 
سبب مي شود ذرات گرد و غبار با وزش باد به سمت 
ش��هرها حركت كرده و به مرور علاوه بر روستاها 

هواي شهرهاي استان را نيز غبارآلود كند!
   قانوني كه محيط زيست را حذف كرد!

در حال��ي ك��ه از ديرب��از هم��واره ص��دور مجوز 
فعاليت هاي معدن��ي از وزارت صنع��ت، معدن و 
تجارت كش��ور در گرو دريافت جواز از س��ازمان 
حفاظت محيط زيست و تأييد اين سازمان مبني بر 
اثرگذاري منف��ي فعاليت معادن ب��ر فاكتورهاي 
محيط زيس��ت منطقه بوده طي سال هاي اخير با 
حذف نقش اين س��ازمان در دريافت مجوز حفر و 
برداشت از معادن، فعاليت معادن كوچك با جهش 

بسياري روبه رو شده است! 
مديركل صنعت، معدن و تجارت اس��تان يزد در 
اين خص��وص مي گويد: طبق قان��ون رفع موانع 
توليد و س��رمايه گذاري در س��ال ۸۸، س��ازمان 
محيط زيس��ت كش��ور از گردونه اس��تعلام هاي 
معدني حذف شد و اين قانون دست محيط زيست 
را از صدور مجوز و نظارت بر نحوه كار معادن كوتاه 
كرد! بنا به گفته محمدرضا علمدار حذف سازمان 
محيط زيست و هموار شدن روند دريافت مجوز، 
بس��ياري از س��اكنان بومي و غيربومي استان را 
واداشته به منظور ايجاد اشتغال و رونق اقتصادي 
به حفر معادن كوچك و برداشت ذخاير معدني در 
نواحي روستايي رو بياورند! فعاليتي كه آب، خاك 
و هواي روستاها را مورد تهديد قرار داده و چرخه 
زندگي روس��تايي در اس��تان را با چالش جدي 

روبه رو كرده است. 
اين در شرايطي است كه از ابتداي دولت يازدهم 
معصومه ابتكار رئيس، س��ابق س��ازمان حفاظت 
محيط زيست بارها خواستار اصلاح قانون معدن در 
دولت و برگرداندن محيط زيست به استعلام هاي 
معدني شده بود؛ موضوعي كه مورد توجه و تأييد 
فراكسيون محيط زيست مجلس شوراي اسلامي 
هم قرار گرفته است. با اين حال تا به امروز خبري از 
اصلاح اين قانون و بازگشت نقش نظارتي سازمان 
محيط زيست بر نحوه صحيح اس��تخراج معادن 
و احياي اراضي تخريب ش��ده نيست و همچنان 
مجوزها يك��ي پس از ديگري صادر مي ش��ود! در 
اين ميان از فعاليت معادن غيرمجازي كه در سايه 
غفلت مس��ئولان روز به روز از دل مراتع و مزارع 

روستايي سربر مي آورند هم نمي توان غافل شد. 
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 بهره برداری از معادن کوچک یزد
به آلودگی زیست محیطی آن نمی ارزد
 در حالي كه كارشناسان بر غيراقتصادي بودن فعاليت معادن خرد تأكيد دارند،تداوم صدور مجوز بهره برداری از

اين معادن بدون ملاحظات زيست محيطي زندگي روستاييان يزد را با چالش جدي روبه رو كرده است!

رها بودن70 درصد فاضلاب  مجتمع هاي مسكوني نوشهر
نبود سيستم جذب و هدايت پساب ها در برخي از مناطق نوشهر موجب شده تا پساب هاي توليدي در خيابان و نهرها رها شوند

 افتتاح سد کمندان
بعد از 13 سال در هاله اي از ابهام

سد كمندان لرستان كه از سال 83 كليد خورده است، بعد از گذشت 
13 سال هنوز به مرحله آبگيري نرسيده است و زمان افتتاح آن در 
هاله اي از ابهام قرار دارد. در حال حاضر متوليان كمبود اعتبار را به 
عنوان دليل تأخير در افتتاح سد عنوان مي كنند. اين نيز در حالي 
است كه براساس گفته نماينده مردم ازنا در مجلس براي اين پروژه 
اعتباري بيش از 140 ميليارد تومان هزينه شده است. حالا اين سد كه 
در دهه گذشته با هدف تأمين منابع آبي دو شهرستان اليگودرز، ازنا و 
بيش از 4 هزار و 200 هكتار و همچنين كنترل سيلاب ها كليد خورده 
است به عنوان يكي از مطالبات اصلي مردم لرستان شناخته مي شود. 

    
پروژه سد كمندان در سال ۸۳ با تصميم مسئولان وقت كليد خورد. با 
اينكه قرار بود طرح مذكور در سال ۹4 با تأخير بسيار به مرحله افتتاح 
برس��د، اما اين زمان هم براي بهره برداري از پروژه كمندان با توجه به 
حركت لاك پشتي آن كافي نبود. در حال حاضر به گفته مجيد كيان پور 
نماينده مردم درود و ازنا در مجلس شوراي اسلامي، براي ساخت اين 
س��د تاكنون بيش از ۱4۰ ميليارد تومان هزينه ش��ده است و اكنون 
تنها 7۱ درصد پيش��رفت فيزيكي دارد. به رغ��م اينكه متوليان مدعي 
هستند اينبار در سال ۹7 سد كمندان به سرانجام مي رسد و آبگيري 
مي شود، اما هنوز بوميان منطقه اميدي به تحقق اين وعده ندارند. چرا 
كه آنها طي اين ۱۳ سال بارها قول هاي متعددي از متوليان شنيده اند 
كه در زمان موعود به فراموشي سپرده ش��ده  است.  سدي كه قرار بود 
براي اجراي آن روس��تاي كمندان كه در مسير سدسازي بود از سوي 
وزارت نيرو خريداري و به منطقه اي ديگر انتقال داده شود. اما مسئولان 
اين وزارتخانه بعد از خريد زمين هاي كش��اورزي روستاييان از خريد 
خانه هاي روس��تايي امتناع كردند و به وعده خ��ود عمل نكردند. حالا 
روستاييان كمندان در نبود زمين هايشان جايي براي كشت محصول 
و تأمين معيشت ندارند و با معضل شديد بيكاري مواجه شده اند. حالا 
با اين تفاس��ير كه متوليان زير حرفش��ان زده اند و از خريد خانه هاي 
روستاييان صرف نظر كرده اند، دور از انتظار نيست كه يك شبه تصميم 

بگيرند كه پروژه را هم بعد از صرف همه هزينه ها متوقف كنند. 
   كمندان همچنان در كمند مشكلات

س��د كمندان در ۱۵ كيلومتري جن��وب ازنا و ۲ كيلومتري روس��تاي 
كمندان واقع شده و يك سد خاكي با هسته رسي و ظرفيت ذخيره سازي 
۱۲۰ ميليون متر مكعب آب است. اين سد كه بر روي رودخانه كمندان 
در حال احداث است، قرار است منابع آبي دو شهرستان ازنا با جمعيت 
۶۰ هزار نفر و شهرستان اليگودرز با جمعيت ۹۰ هزار نفر را تأمين كند. 
همچنين بعد از اجرايي شدن اين طرح آب مورد نياز براي فعاليت هاي 
كش��اورزي بر روي بيش از 4 هزار و ۲۰۰ هكتار اراضي كش��اورزي هم 
تأمين مي شود كه تأثير به سزايي در اش��تغالزايي و افزايش توليد ملي 
لرس��تان دارد. با اين حال هنوز بعد از گذشت ۱۳ سال و صرف بيش از 
۱4۰ ميليارد تومان، متوليان مدعي اين هستند كه دليل تأخير طولاني 
طرح چيزي جز كمبود منابع مالي نيست. در اين خصوص مدير عامل 
شركت آب  منطقه اي لرس��تان مي گويد: »از جمله مشكلات برسر راه 
سد كمندان مطالبات پيمانكاران، مش��اور و تملك اراضي است.« رضا 
ميرزايي با بي��ان اينكه تمل��ك و هزينه هاي جابجايي روس��تا از ديگر 
مشكلات پيش روي اين سد اس��ت، ادامه مي دهد: »تاكنون ۳۰ درصد 
هزينه  جابجايي روستا و 7۰ درصد تملك اراضي پرداخت شده است و هر 
موقع اعتبار تخصيص دهند مطالبات تملك و ساير را پرداخت خواهيم 
كرد.« در حال حاضر عدم تحقق وعده مسئولان در خصوص خريداري 
مناطق مسكوني حواشي سد و نامش��خص شدن وضعيت ساكنان اين 
منطقه موضوعي است كه بهره برداري از اين پروژه را در هاله اي از ابهام 
قرار داده است. با اين حال چندي پيش كيان پور، نماينده مردم درود و ازنا 
در مجلس شوراي اسلامي سال ۹7 را به عنوان تاريخ جديد افتتاح پروژه 
معرفي كرده است. به گفته متوليان در صورتي كه پيشرفت فيزيكي سد 
به بالاي ۸۰ درصد برسد، مي توان سد كمندان را آبگيري كرد و در سال 
۹۸ به طور رس��مي از آن بهره برداري كرد.  حالا با اين شرايط بايد ديد 
كه اين سد به مرحله افتتاح در سال ۹7 مي رسد يا اينكه همچون ديگر 
پروژه هاي عمراني لرستان كه براي آنها هزينه هاي گزافي شده است به 
بهانه  هاي متفاوتي متوقف و به فراموشي سپرده مي شود. طرحي كه قرار 
است مشكل كمبود آب و اشتغال لرستاني ها را رفع كند و اكنون اسير 

وعده هاي بي سرانجام متوليان شده است. 

 گراني سوخت 
مانعي در مسیر صادرات هوایی البرز   

مديرعامل و رئيس هيئت مديره منطقه     البرز
ويژه اقتصادي و ف�رودگاه بين المللي 
پيام در حاشيه بازديد رئيس كميسيون كش�اورزي، آب و منابع 
طبيعي از منطقه ويژه اقتصادي پيام گفت: گراني قيمت س�وخت 
هواپيماهاي باربري به نسبت پروازهاي مسافري مانعي بزرگ در 
مس�ير توس�عه ص�ادرات محص�ولات س�اخت اي�ران اس�ت. 
سعيد زرندي با اشاره به جلسه مشترك با رئيس كميسون كشاورزي مجلس 
شوراي اسلامي از منطقه ويژه اقتصادي و فرودگاه بين المللي پيام افزود: در 
ابتداي اين جلسه اطلاعاتي در راستاي فعاليت و طرح هاي توسعه منطقه 
ويژه اقتصادي و فرودگاه بين المللي پيام ارايه شده اس��ت.  وي ادامه داد: 
استفاده از ظرفيت فرودگاه جهت توسعه صادرات محصولات كشاورزي 
از ديگر موضوعات مطرح شده در اين جلسه بوده است.  زرندي با اشاره به 
دفن روزانه ۱7۰۰ تن زباله در اراضي منطقه ويژه اقتصادي و فرودگاه پيام 
گفت: اين موضوع به عنوان چالشي جدي در حوزه محيط زيست مطرح 
شده است.  رئيس منطقه ويژه اقتصادي و فرودگاه بين المللي پيام با بيان 
اين موضوع به عنوان يك دغدغه در حوزه كش��اورزي افزود: قرار شد اين 
مسئله با قيد فوريت و در راستاي توسعه صادرات محصولات كشاورزي به 
خارج از مرزهاي ايران در مجلس پيگيري شود.  زرندي با اشاره به قيمت 
چهار برابري سوخت هواپيماهاي باربري نسبت به هواپيماهاي مسافربري 
خاطرنشان كرد: در زمينه حمل و نقل هوايي امكانات فراواني فراهم است، 
اما گراني سوخت پروازهاي كارگو سبب ش��ده كه صادرات از مبدأ ايران 
تقريباً به حالت تعليق در بيايد و مانع از درآمدزايي در اين حوزه شود.  وي 
در ادامه با تأكيد بر تصويب كاهش قيمت سوخت هواپيماهاي باربري در 
شوراي عالي صادرات تصريح كرد: با توجه به اينكه اين موضوع نياز به تأييد 
سازمان مديريت و اعلام هيئت دولت دارد، هنوز اتفاقي در خصوص كاهش 
هزينه سوخت هواپيماهاي باربري صورت نگرفته است.   زرندي ادامه داد: با 
برنامه ريزي هاي صورت گرفته در حال حاضر پروازهاي واردات بار به صورت 
هفتگي در فرودگاه پيام صورت مي گيرد.  وي گفت: تأسيس بزرگ ترين 
شهر ICT خاورميانه و حضور شركت هاي بزرگ بين المللي در منطقه ويژه 

اقتصادي پيام هم از ديگر موضوعاتي بود كه در اين جلسه مطرح شد.

وجود ذخاير معدني فراوان در اس�تان يزد و جايگاه برتر اين اس�تان 
در برداش�ت از معادن در س�طح كشور س�بب ش�ده معادن به عنوان 
يكي از ظرفيت هاي اصلي ايجاد فرصت ش�غلي در يزد محسوب شود. 
ايجاد بيش از 11هزار فرصت ش�غلي در اس�تان به واسطه اين ظرفيت 
و هموار بودن مس�ير دريافت مجوز حفر و برداش�ت در اس�تان سبب 

شده طي س�ال هاي اخير معادن خرد و كوچك هم به رغم اشتغالزايي 
ان�دك در مناطق بك�ر و حوالي روس�تاها فع�ال ش�وند؛ وضعيتي كه 
س�بب نابودي عرصه هاي منابع طبيعي از جمله مراتع و پوش�ش هاي 
گياه�ي و آلودگي مناب�ع آب ه�اي زيرزمين�ي و در پ�ي آن تضعيف 
صنعت دامپروري و كش�اورزي در روس�تاهاي اس�تان ش�ده اس�ت. 

میترا شهبازي

مريم احمدي 
   گزارش يك

 اختصاص اعتبار به معافیت گمرکي 
براي مرزنشینان سیستان و بلوچستان

معاون هماهنگ�ي ام�ور اقتصادي و     سيستان و بلوچستان
توسعه منابع استانداري گفت: با توجه 
به وجود ش�ش بازارچه و 300 هزار مرزنش�ين در استان سيستان و 
بلوچستان، بيش از 40 درصد از بودجه مصوب دولت در بحث معافيت 
گمركي سهم مرزنشينان استان سيستان و بلوچستان خواهد بود. 
سكينه اشرفي در نشست توجيهي و هماهنگي احداث بازارچه هاي مرزي 
جديد كه با حضور نمايندگان سازمان توسعه تجارت ايران، فرمانداران 
شهرس��تان هاي مرزي و دس��تگاه هاي ذيربط صبح سه شنبه در سالن 
اجتماعات استانداري برگزار ش��د با بيان اينكه دولت در سال ۹۶ تعداد 
۱۵ بازارچه مرزي در كشور مصوب كرده كه از اين تعداد شش بازارچه 
متعلق به استان سيستان و بلوچستان اس��ت، افزود: دولت بيش ترين 
تعداد بازارچه ها را به سيستان و بلوچستان اختصاص داده است كه نشان 
توجه دولت به معيشت مرزنشينان استان است.  وي با اشاره به برگزاري 
نشست اخير مديركل مرزي وزارت كش��ور و چهار استان مرزي كشور، 
سازمان توس��عه تجارت ايران و ش��ركت تار، گمرك و ديگر دستگاه ها 
در تهران بيان كرد: در اين نشست مقرر شد مسئوليت ثبت مشخصات 
مرزنشينان و صدور كارت مرزنشيني از طريق سامانه شركت »تار« انجام 
شود.  معاون اقتصادي استاندار گفت: دولت ۹۰۰ ميلياردتومان اعتبار 
به عنوان معافيت گمركي مرزنشينان چهار استان مرزي كشور در طي 
يك سال در نظر گرفته است.  اش��رفي با تأكيد بر مناسب سازي بستر و 
احصاء جمعيت مرزنشينان تا شعاع ۵۰ كيلومتر نقطه صفر مرزي تصريح 
كرد: دستورالعمل موجود مشخص كرده مرزنشيني كه معافيت گمركي 
بر او تعلق مي گيرد چه مشخصاتي دارد و براساس چه ضوابطي بايد احصاء 
شود.  وي ادامه داد: براساس دستورالعمل فعاليت اين بازارچه ها مسئوليت 

تأييد و راستي  آزمايي مرزنشينان بر عهده فرمانداران مربوطه است. 

 پذیرایي از گردشگران خارجي 
در خانه هاي تاریخي سمنان

شهردار سمنان با اشاره به ظرفيت هاي شهر     سمنان
تاريخي سمنان پيشنهاد داد از گردشگران 
خارجي در خانه هاي تاريخي و اقامتگاه هاي بومگردي پذيرايي شود. 
ناظم رضوي در ديدار با آيت الله سيدمحمد شاهچراغي امام جمعه سمنان 
كه با حضور رئيس و اعضاي شوراي شهر س��منان برگزار شد گفت: دوره 
كاري شهرداري ها در چند سال اخير به دليل كمبود منابع مالي دوره خاصي 
است و شرايط اقتصادي مردم هم سخت شده و ايجاب مي كند علي رغم 
كمبود منابع مالي و مشكلات اقتصادي خدمت شايسته اي به مردم داشته 
باشيم.  وي افزود: عزم شوراي شهر و شهرداري سمنان بر رقم زدن يك دوره 
خوب و موفق و كسب رضايت مندي بيشتر مردم است.  ناظم رضوي كسب 
درآمدهاي پايدار در شهرداري، فراهم آوردن بسترهاي سرمايه گذاري در 
شهر را از ديگر برنامه هاي شهرداري سمنان عنوان كرد و ادامه داد:  در بحث 
گردشگري هم اتفاقات خوبي در كش��ور رقم خورده اما سمنان علي رغم 
داشتن پتانسيل هاي بالا در زمينه گردشگري طبيعي و مذهبي و اماكن 
تاريخي سهم ناچيزي از درآمدهاي گردشگري داشته است.  شهردار سمنان 
گفت: با احياي بافت تاريخي شهر مي توان هويت اصيل و مذهبي سمنان را 
به آن برگرداند و لذا بايد از مساجد و مدارس و بازار قديمي شهر هم الگوي 
معماري گرفت و از گردشگران خارجي در خانه ها و اقامتگاه هاي تاريخي 
شهر پذيرايي كرد.  به گفته وي در بازديد اخير تعدادي از كارشناسان حوزه 
بافت تاريخي از جمله معماران برجسته كشوري و فعالان عرصه گردشگري 
از شهر سمنان اعلام شد كه شهر سمنان ظرفيت هاي خوبي دارد و بايد 
زمينه حضور با امنيت و آرامش س��رمايه گذاران را در شهر فراهم كنيم.  
ايجاد پاركينگ هاي حاشيه اي و مكانيزه، آسفالت معابر شهري، استفاده 
از پساب و آب هاي نامتعارف براي توسعه فضاي سبز شهري و حفظ باغات 
و ساماندهي استخرها از مواردي بود كه شهردار جديد سمنان در ديدار با 

نماينده ولي فقيه در استان مطرح كرد. 

 اردبیل قطب تولید سنگ هاي 
نیمه قیمتي کشور است

مديركل ميراث فرهنگي استان اردبيل     اردبيل
گفت: اين اس�تان به يكي از قطب هاي 
تولي�د س�نگ هاي نيم�ه قيمت�ي كش�ور تبديل ش�ده اس�ت. 
كريم حاجي زاده در جلسه بررسي راهكارهاي توسعه بازار صنايع دستي 
اردبيل تصريح ك��رد: اردبيل قابليت ه��اي متعدد و متنوع��ي در توليد 
صنايع دستي دارد كه به تازگي با اقدامات صورت گرفته توليد سنگ هاي 
قيمتي و نيمه قيمتي با رونق قابل توجه همراه است.  وي افزود: علاوه بر 
اين رشته هاي صنايع دستي جديدي در اين استان رونق گرفته كه مي توان 
به قلم زني بر روي فلزات اشاره كرد.  مديركل ميراث فرهنگي استان ادامه 
داد: هر چند بخش عمده اي از صنايع دس��تي كشور در اين استان توليد 
مي ش��ود اما ضروري اس��ت توليداتي كه نياز روز بازار بوده و مورد توجه 
مشتريان است، رونق گيرد.  حاجي زاده با بيان اينكه توليدات صنايع دستي 
مي بايست با نياز و س��ليقه بازار همخوان باشد، گفت: در خود استان نيز 
متنوع سازي توليدات ضروري است.  وي افزود: استان اردبيل قابليت هاي 
متعددي در توليد صنايع دستي دارد كه مي تواند به عنوان اقتصاد توسعه 
روستاها مورد توجه قرار گيرد.  مديركل ميراث فرهنگي استان تأكيد كرد: 
انتظار مي رود در برنامه ريزي اش��تغال روستاها، مقوله صنايع دستي نيز 

مورد توجه قرار گرفته و از توليدكنندگان حمايت شود. 

88498441سرويس  شهرستان


